© presenting tus factual information:

'B: To the best of my ability.



~+ 4Y wie west O your ability. Lo you reel any strain right

now I mean, do you feel good? Do you feel healthy rlght now?

Am you in good health"

'B: Other than on the Q@; of a nervous breakdown. -
C I know it’s been stressful. Other than the signs of stress,
. do you feel of sound mind?

]

-B:  Good to go. - ¢

C Okay. We’ve discussed these things for many, many hours and
.‘ all I want to do during this discussion is to recap or review .
eve.rytlmmg that we have discussed which you have sAId is the
trut.h to the best of your recollection at.this time.

B: Right.

C: Now, prior to these nuxders of the Jesuits, prior to the
) killings, let’s call them, of the Jesuits, at what particular
‘time did you became privvy to any infoyrmation before this

" happened? About how long before the killings did you become
' pi_‘ivvy to any information or meetings?

. B: No more than..
C: Approximately.

, Okay, the end of Octaber.



Y R R il i e ]

c: 19892 ¢ |

- ‘Yeah, itwouldbemmrethansweeksprior. The reason I
-"remenbethmItoldyoubefore,wehadaPI‘testcard.ngsoI
. know whenWewenttothemlJ.tary school. I went to the mlltary

school ane day with Col. Aviles. S .
c ¥ou went to the military school with Col. Aviles?

B e said, came on, you know, came on, let’s go for a ride.
.: How did you get to the school?

B: He had a Jeep Wagoneer or samething. We drove. It’s about

~ “3/400 meters from the Estado Mayor. .
C Tell me briefly about that meeting and what transpired.

; B Okay, we drove over, you go in the main gate, took a right,
went up just about 50 meters, 75 meters around the corner to a
:'3b1_111d1rxg, I took it to be the commander’s office, I had never
been over there bafore. I’d been to the left, never to the
'rlght We got out of the car. He asked me to come . I figured
'6}cay, I’d tag along. You know, he asked me to come. He was
ific about asking me to stay -out. He only did .that on a few

--occasions. I never busted in on meetings he had with colonels



" and stuff like that, but it struck me odd that he brought me over

£he.re. If there was a problem that he had to work out, solve, or
| scmething that Col. Ponce had sent him over to do, that’s why he
"told me the came over and he had to see Col. Benavides, the
"ccmnander of the school. That’s the first time I’d heard of this
..guYf

C: Was it common practice for him to go to that school?

»

Bt It was the first time we’d ever gone to the school. He had
 come over when we had a course thuneandJulytoseethe
students, but he was in and out. He’d hang around there and
leave. | '
C: Well, then it was unusual for him to be at the school?
B: I had never gone over there with him.

C: Okay,

B: It was weird because he had been a student there, but he just
didn’t go over and he’d been an instructor there.

C: What observation did you make of him before he went up to
this meeting?

B: Okay. I can tell when he is 111 at easa, and he was 111 at

C: He was pretty stressed?



B: No, something was bothering him. whichever way. But he was
not camfortable. He went up the stairs and at that time, at a
Qm.mum Col Benavides was there. He rerx:lered a hand salute to

the Col.
C: Was anyone else you recognized there?
B: At that specific instance, no, there were other people arourd.

9’

C: Okay,



B: Now, I went up to the track and wasn:t payliy wuCh actentlor,
- I just went away. I turned around again to lock or later when
the meeting was over there were 4 or 5 people therm oil te sbepu,

C: okay.

B: I can’t specifically tell you that when we got there they
were all there. There were other people up there. To the best
' 0£_ my knowledge, and this is just a sort of thing in my head,
Col. Leon, who’s the Atlacatl commander, wﬁo I thought P had
never seen before until several weeks later, when I went to the

Atlacatl Battalion, but it’s just gnawing at me, was there.

C: Okay.

.: Col Benavides, Col. Aviles and one or two other officers and
there were same troops standing around. Now, I don’t remember
the rest of them commg out. . They left the steps or went into
.the building for a few minutes. He originally .tdld_ me it was
about 2 minutes. I remember standing around longer, for one
particular reason. Because the cade{:s were running arourd the
track and they were doing more than a lap. So we’re talking 3 or
4 minute milers there and I walked around the pool and then
ldoked at the pool and thought it was a good campus and
everything and he finally came back out. And it kind of broke
into 4 or 5 guys. He came out and I said what’s ué. I normally

said, you know, what’s going on, sir.

C: When he came out, he went back to the vehicle?



B: He came back to the vehicle

C: - And where were you?

B well, I was mov:mg down, and he said come on.
‘C: He waved to you to come back?

- B: I had moved closer to the vehicle. I was sitting down.
That’s why I know it was more than a couple minutes befause I was

leaning bagainst a wall or sitﬁing on a wall.

C: To the best of your iredollection, what was the conversation
“that ensued after that? |
. B: Okay, I asked him what was up. I said, who’s Col.
Benavides? And he said something to the affect that, as we got
into the convérsation, that Col. Benavides was a, nhot a hard
"dmver. in the sense that he wasn’t in the gang, that he wasn’t
in the tandona, he was sart of eut of it, or whatever,

'C: What exactly is a tandona? . Can ycu explain that.

~B: InEl Saivador, they call each class at the Escuala Militar a
"tanda," that’s our equivalent to a "year group." Now, their
school, up until 10 yrs. ago before the revolution that they’ve

| got going, graduated maybe 20 guys, although they would start
. with 150/200 cadets and they would graduate 20\25 guys. And that
class was tight, real, real tight because the school used to be

very, very difficult, physically, mentally, you know brass

- X -



knockers. So they call then tandas, like we call ours year
groups. The tandona, which is really now essentially headed by
Col.. Ponce, who’s the Chief of Staff, was one of the biggest
‘-,Qlden days-tanda. And I was told by Col. Aviles they were so big-
because the studé.nts, now Col. Ponce and his peers, their fathers
.were coronels or ministers in the govermment and as a result, if,
let’s say you and I were students, you dad’s a coronel and mine’s
a ministax:, and an instructor gives you a hard time, well, he was
out on tha Honduran border the next day. | ‘
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C: A pretty powerful group.

‘ _B't Yeah. frdn their fathers. So that group that’s called the

‘tandona, and it’s called the "sinfonia", the symphony, I think ,
_- it’s 48 or 50 guys or samething, it’s big. Benavides you know,
everybody talks about the tandona being this big juggernaut. I
had since learned later that there is factionalism. Okay.

C: Within?
: .
B: Yeah, and even thou_gh Ponce’s the Chiéf of Staff, they don’t
ultimately respect him. I mean, he’s the boss, okay. But
they’re peers, to the fact that Col. Aviles has said stuff that
guyswould comeb up ard take cigaretf.es and say " Ponce, givé me a
cigarette". No, where feaily he’s the"boss and he shoulder’s the
._ biggest load. The tandona has factualism and its = some

factions. And Col. Aviles spoke"about Benavides being of the old
school, hadn’t changed, kind of a hard charger.

C: 'He's a member of the tandona?

B: Col. Benavides is of the tandoma. Col. Aviles is 2 years
‘behind. Both coronels, but in their army, date of rank means as
much as ——————————, Yeah, so you would render a hand salute,
for instance, if I was down there, a major, and ybu were ahead of
me I would call him Pgir'., I'm pretty sure that’s what I thought
I saw, was the tanda. In your year group are your buds and then
. below you are yop supoydinates, 8o lie just talked éu;mt :
Benavides being sort of rammer, plateo, old style. How, you gat
" to remember before the revolution, before the civil war, when yoy

»



ﬂade col., this 1s all Avues telling me, but this seens to be

' pretty true, when you made coronel, you got a phone call from the

oljgarchy and éomebody basically bought you. = You made good buck:s
W .and yoﬁ -looked -out for that guy-or whatever it was that was going
on. And they also played pretty hardball. Human rights was not
a discussion. It’s .not. afx issue. Some of us (? can’t understarxl
if he’s saying "us" or what) would probably kill ’‘em, you know,'

not any millions of people, but I mecan they
C: Is this what they called death squads? '

B: Well, back in the old days, I don’t thmk so. You know, to a
 great extent the death squads exist, there weré things, but it
- .was, it’s a good thing, I believe, for the liberals and stuff to
- grab onto to, okay. You know, >I think it was organized going
. -around ard killing peoplvé. 'ihere probéb_ly still is, »obviouslyv.»
"But I méan in an organized way everyday, but in the old days,
let’s say 15 years ago because these guys are in their 20
- samething years, it"s just that if there was a problem, the guy
was killed. You know, is some cases or whatever, he was moved
out of the way. He just didn’t have to worry about anybody,
about what anybody thought, The mllitary still to a great extent
noW, but for sure before, before America gob invoived in this
civil War, was above the law and, for jnstance, driving with iy
body guard, I know I‘m digressing here, but to givé you an ides,
the whole idea of the old school, }is an officer, youy dun’ts ged
tickets. When the police stop you, they don’t ticket you. You
. carry a pistol tv'l)erever you want to, you can do pretty mmch
whatever you want to, you’re above prosecution. My bodyguard

asked me in the States could I run red lights. I said no, I‘d



get a ticket. well, you carry your plsiur aruuwx with you. 1

said no. Can you beat women up? I said no.
here in the United States the military is almost, has less rights

because people lock at us so much harder. He was of.that gang

"~ that took...



v: wilo’s he?

- B: Col. Benavides. Not made to changes that there...

C: He was old school?

B: Yeah, that from what Col. Aviles was telling me he didn’t
play human rights. You know, he was hard, you would still beat
up your séldiers, or whatever, whatever that would mean. But he
had not made the changes, he could not understand %hat the United

States was trying to get them to do.

*C: Did he connect him to these death squads?

B: Yeah. He... éventually this came around in younger days, but
probably like the early 80’s, that he had been invol\}e(i somehow
in the death squads. And I feel reasonably competent, although
when I told you this story, I read this I think in a New York |
Times, that death squads at one time or another had been run in
and out of the Escuela Militar. Whether or not it was right
then, I don’t know only because there didn’t seem to be any
deaths going on. But that Bcw.-w;i«.]'cs at one time or another. hivl
been involved in that. And I even,... although I know that was
that ciisp ssion. I think somebody else like my bodyguard, T
think, corrocberated that somewhere, that Benavides was dirty. He

then went on to say ard I said well what’s going on?
C:  He went on to say, whoy

B: Col. Aviles. somewhere in the co wersation told me about Lol .

»



Benavides.
C: Okay.

B: Maybe a little bit, and then I said well, what is the
problem? And then he said to the extent that Benavides wanted to
do samething stupid. And to the best of my knowledge, it |
involved getting into the UCA.

C: The UCA. And what is the UCA?

B: 1It’s the University of Central Amerlca There’s 2 major
universities in the city - the National University. , which has
been the hot bed of revolutionaries and all .that‘kijﬁ of stuff
for years, they can’t go m there, butf it’s in the city. The
UCA. Sama of the terrorist activities or whatever have heen
‘caming out of there, mckets being fired, mortars ard f*cmn cf
~that stuff.  buring the months 1’ve beon theve, 1 was there 1y
June ard Juiy and came back iy ‘C)'ut:s:iL,xzr.', ¥ 1 05 ol e bk g
coming out of the UCA. Demonstrations and stuff were comning out
of fhe National University, but out of UCA, the University of
CeJlt‘;ral America, there were other problems. '"hen Bonavides
Supposedly had been making noise about going in and, Father, T
guess it was Father Ellacuria, a Jesuit priest and instructor,
basically well respected In the world, was the most outspoken
against the goverrnment. Now, and at that time he was an enemy
~figure, if you will. ‘hat goes back to the old échool that the
enemy is not necessarily the guy carrying a weapon, it’s the
mouthpiece, too. And that an action was going to be taken

against him.



C: Whaf action did you think that meant?

=

To M1 him.
C: Ta kill hiw?

B: Yeah, to kill him, VYeah, to go in at Ellacuria. I
understood this conversation that UCA and Ellacuria and Ellacuria
the specific target and UCA the goticral bargat, dha Food iy

‘being that all these places were cache aights, you kncw WEARONS,

hospltals, and all that kind of stuff. 1 can
‘honestly say that I had no love for any of the leftlsts pecple.
okay. I loved El Salvador. ‘and I can honestly say I knew the
ramifications of any of those kind of m;rders to the country, but
I didn’t think a whole lot about somebody gettlng killed. Only

that it would hurt the count.ry
C: Did you feel a loyalty to El Salvador?

B: Yeah I ci.id not feel disloyal to the United States, but I
felt for a'long time that I loved the ideals of my country, but
I don’t nuch like the people here. And I really loved tho

" Salvadorans and I like their military. Not the old boy, but I

just like the latinos.
C: Did you consider yourself a Salvadoran?

B: Yeah, I, you know, a long time ago when I worked in Honduras,

I’d became, my '"nom-de-guerre" was Antonio Iuis (?) Bravo. And I



would just goaf apourd with Hhe guya on iy veam, and | odeclded

that in El Salvador I wanted to be "Clzal:'}ii" Buckland, ol "C)m]_:l‘v"v
‘is what they call like - - and I wanted to be Major

.."Clleli"' or "Chelito" of "Mayor Eric" and I didn’t wanted to be




5 the advisor, I wanted to be part of Col. Avileé’, he was the C-5,
| I wanted to be part of his staff. I thought I knew the answer:s:
'you know T thogght I could help. But I realized I had a
. - struggle. You know he talked about them beJ.ng kllled Col
Aviles said that Col Benavides was looking at doing some sort of
hit. I really had the impression, I think we cleared this up,
that Benavides either realized that that was stupid or that it
wasn’t going to happen that day or something. I felt confident,
but I don‘t ]mow fdr sure. I can honestly say that 1f I
probably wouldn’ t have been too upset that they were going to do

it other than the fact..

C: You would have accepted it?

C: yeah, if you knew it was going to be done?
bt  yeah,

C:  Why would ypu have done that? Becausa you feibo jtovas fup

. the good of the country or?

.B: Well, up until that time, I didn’t really realize that
Ellacuria had been actually starting to talk for Crirtimi, but T
n’t convinced either way which side the guy was going, I just

knew he was dirty. And T struggled, you know I’ve been

. stxuggling with



this for a while, how do you Qin these kinds of wars. Lf you’ re
nice all the time, you’re going to get your butt kicked, you
know. FSo when hé said that, I either accepted that it was he
Qhatwas talking about it , but I,  in retrospect, Aviles told uw
that he was talking about doing-it and I took that to mean that
that was the problem, that Ponce had sent hj.m- over to just smecoth
it out. And I think I had faith in Aviles that everything was
fine. and when he said that everything was fine, not that it

wasn’t golnyg to happen.
C: Right
B: But not-t'h_at it was going to happen, but I ¥aiked to him

‘about it and he gave me a heads._up, that this is what Benavides

was looking at doing and that Benavides had been dirty, so
C: Was that all that was said? After that meeting?

B: Well, when we left Ithat day, that was pretty much...

C: Okay. Was there occasion of any other meetings? Or visits

to the school?
B: Yeah, he went over a day or two later;
C: Who.'s he?
.B: Col. Aviles went over, he took me again back.

C: To the Escuela Militar?



B: Back to the Escuela Militar and ipstead ot" yoliyg to the
right, we went to the main 1obby He asl\ed ma to sLay Uxeua. L
met a guy who was hlS cousin or somethmg I was talldng to hjm, |
he wanted to speak in English, so we spoke in English. I looked
around at the plagues and stuff and Aviles left. He was in the

Escuela, I don’t know where he went.
C: How long was he gone?

‘B: The other meeting was maybe 15 minutes. This was again 10 or
15 minuteé, maybe a little bit longer because I talked to this
| guy and I wondered around. And then he came back. T don’t

remember who we saw or who we talked to.

-

~ C:  Did you believe that first meeting to be‘any kind of planniiyg
’ fo: what might have happened at the Uca? Based on what Col.
Aviles said.

B: Well, if thare wasn’t planning, there were some key players

there

C: Okay.

B: Again, I think Col. Leon was there.
C: Who is he?

B: He‘s the Atlacarl Battalion copmaikler, but that one, you

know, that sticka, bub mven Bolp —~———mermessn o Looantt



swear to it, but I would say that he was there. 'lhere were two

other guys and there was LtCol Major . Ok.-}y, they
were not young officers. And then I would take and Col. Aviles:
may even have mentio.n‘edf that 't‘hey were even part of Benavides’

staff.

PR



C: At the second meeting?

'B: At the second meeting I don’t know what he did. T don’t know
where he went, He was not comfortable aga”in when we went over
there, and I think that was the time we ran aver a sign. He
wasn’t paying attention to what he was doing. So we went in and
walked around. After we came back from, and I don’t know who he
saw, I would very much strongly assume that if he didn‘t even
tell ma 8o ha saw Bahavides becauss there’s naboly flae I soa,

- If we had anything to do, all the other tines we wwm' Nlure whi

were only to a clausrcom, whlc:h is to the left md down at U

 end of another track on the _.sbc:ce.r fleld, e wmnf: out sid wont
‘out the lobby the front way and went to the right as you look al:
the building which is back over to Benayides’ area. We then‘
walked around the school. He showed me a bunc:h of stuff, you
: know, nostalglc type things. We walked over to the range,
there’s a little range, then we got'back. In retbepec_t he was

not with me: We were talking, but he was different.
C: In what way? What do you mean?

B: He had something on his mind. You know, even though he
 didn‘t say so. He was thJ'nking Ho didn’t tell me anything.
And tl 1@ one thing now, in retrospect to everything he didn’t
—have-—— before when we talked, I don’t think, he was not
Placing himself as a player. Okay, you know he was going over
there to patch it up, but I would say the people who were there,
I mean he got in with the maln mugs, if that’s who did this

thing, okay, if it was Leon that I saw and the other two, because



there were 4 or 5 officers. He had that meeting with them and he
came back and told me about Col. Benavides and those were tho

only guys, that was the only guy he talked about. That was the

first trip to UCA.



C: What .did this mean to you that they were going to go in and

clean out the UCA? How did you interpret that?
B: To find ‘out, you know, to get the dirty people in there.
C: And to do what?

B: Well, or kill people, you know, to take stuff, whateve: it
was. I don‘t remenber at that time thinking they were going to
kill the p;iests. There wasn’t nuch else in there. The students
i don’t think were in school. I don’t know who was in there. I
doh’ t know what was going on but they were going in. There was
vgoing to be.an op and there were ops already going on around

there.

C: So he specifically told you there was going to be an

‘operation to clear the UCA?

B: Yeah, and that maybe stuff was already going on.

C: Have you ever been to the UCA?

B: No, I did not pealize that e (G Like £/600 paters fran
- whera I liva,, I knew the general abe P = L S Y T TR R R
It sits down on the autopista to the south of where I Live where
I lived. Actually, to the south cardinally from my house.

C: what else did he say to you during that atternoon wsstieg?

B: there were just too many problems, that I think there was a



thien ayaln wat peuavides had a dirty past. As to other

officers, but that was just about the only one he’d ever

.mehtioned to me that did not have a real good past. On the

- second ﬁxeeting, I don’t know who he saw and I don‘t know what he -
did. He was gone for 10/15 minutes, maybe a little bit 1ongef.. |

‘Chme back and then we walked arourd the school and went back.

C: Then did Col. Aviles leave the area. I mean leave the '

country for a period of time?

’

B: Very shortly after that, if I remember, you know I may have
my dates all screwed up, but he went on leave. Ile took 13, 14,

15 days leave.
C: Where did he go? -

B: He went to New Orleans arsl brought his wife and l';_i...c.a' tv.?ca
children. The offensive hape on tho 1ith. }’iy RPN H TSR TS A
-because it was Seiturd&y nigh't; and we could ot g'.:;-zt aul of cur
house. We were restricted. On Buidiy, g or Lwo diged, gl Lo
over the radio I heard people wers starting to cue in, othor
American advisors, so I called and asked "well, cin wo como jpen
because we were like 500 meters away and Col. Hunter said yes,
Capt. Puexltes, Carlos lfué11tes, ny roommzte, and fhe guy I workeal
with , we came in together and then started working at the C-5 to
see what was going on withPSYOP, and all the propagarxda stuff.

Col. Aviles was not back. He got back on Wednesday,
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C: What date would that have been?

+ Bi- I think the 15th, There wag lobt of bad"mtqff golig wn. - §E
was almost a disaster in the city. And I can remember differspt

days feeling doom and gloom and Thureday, and it vag prubably
C: Doom and gloam for what?

B: I don‘t know, I just felt like this was the end. «Yeah, I
felt like, -oh, my God, this is it, we’re going to fall. I can
remenber talking to somebody in the MILGP over in the Embassy and
- the last thing I said was "I’1l see you on the roof of the
Einbassy - a la Saigon." It was bad. That Thursday I was in Col.

Aviles’ office. -
C:  Thursday, November 162

B: Yeah, | I guess so. He got back on Wednesday, I remember and 1

believe the priests were killed that night.
C: About what time that afternocon would you be in?

B: 2 or 3. Normally I’d go 'in, he’d been running around with
the government people that morning. I went in and had a
briefing, a brief talk with him, and there was, and he made a
statexﬁent that the military was going to go in and élean out the
UCA. Again because I was staff (?) and there was a lot of

fighting going around around there,



feeling of vengeance,

C: Too many problems.
B: He reminded me of the fact that the guerrillas were working
out of there. T think at that time there was a lot of

discussion about



the gyarrillas oomhxy up out oL iﬁxs wuweld, they were conliyg
through the UCA and caming througly the }va'l:or milha, they wore
- coming through' ali the gquebragdod wE CLoQGiingd, dbuvgind faio BGh,
‘ and that ‘it wag a real problem ares., A 1 oddak by b bl
they had already taken down the National Unlversity . ‘b Wi o
real, that was a ﬁ\ajor battle and the UCA was dirty too, and that
was sort of the key place in the southwestern part of towii,
That’s ,we:cé a lot of stuff, like I said, was coming back and
forth through it. It was kind of like a lynch pin (?) in that
area for th»e;‘guerrillas. | '
-C: Did yéu connect this clearing out the UCA with the plan you
had heard before. In other words, you felt this was going to be
the Llllmg of Ellacuria? Was that your understanding? |
‘ B: I didﬁ’t know. ‘I didn’t match that. I didn’t match that.
You know in our talking. I‘d even forgot about the Col. going
ovér.to see Benavides. Those times, you know, I bthink just cane
up in the last day or two I didn’t match that. I thought more |
in terms, I think, I think I thought more in terms of they were
going to gb do a military operation than people were going to get
killed.

. C: Okay

B: And quite honestly at that time, I didn’t really care. I

wasn’t thinking in terms of going in assassinating, murdering and
‘Slaughterixg people, if that’s what they were goiny .to do because

I was real concerned that they wouldn’t kill civilians up in the

colonias. But the problem was I guess I got too cold because I



didn’t want them to kill people, the civiliaris, you know, banbing
and stuff, because I wanted to maintain , I wanted them to

maintain, oh I almost became a Salvador, I wanted them to

.ntaln the support of -the people.

C: So you say you became a Salvadoran. What do you mean,

supporting their cause?




B: Yeah, I understood, I thought. Again I hadn’t gone t]myughb_
10 years, but I mean they had. So all the pain and stuff and I
~‘Mhow they’re big on vengeance and I kind of understood, I meanys=

that everybody had had friends killed and stuff.

C: Bo if those killings that were to occur, you would have

accepted that as a necessary thing, for the country?

B: I either acceptéd as necessary and I really understocd it,

okay, You know, even thougiy i wmight have beén sx.xtxa.ruuous_ jan’t
‘the word, yoi knéw itt. wdght evegt Junvn bisegy Blaid, argd b
understard, I vm‘ac{erstobd tha 'blood, the blead feetiiig, ab 1t s

~ their war and it was their céuntty. But T dopy't,,.. na alarme
were sent to me,' you }mow; whén he said they were L_;QLH Lo ga 4
‘i clear the UCA. Even when I knew they had problepma abt the
National University and I thought that they should go in.. It
wasn’t in teJ:ms of killing people. It was to go in and shut it

: down. And the National Univérsity is almost like a church
because of its sanétity. The UCA not so much, but I always

thought they should just go in and shut it down and check it out.

- C: was there anything else said at this afternoon meeting with

Caol. Aviles?

B: No, other than they were getting ready to do this soon.

. They were getting ready to do it soon?

B: But there were problems, you know. It’s just that the army’s



mad. Yoy know that there’s pecple 'who wank te do fhings,
Q Did he mention to you at that pim suybhligg aleai fhes
acatl was going to, I think you alluded to

B: Yeah, yeah, he The Atlacatl was working the area and I
believe he mentioned samething that the Atlacatl was still
working the area and they were probably going to do it. Now I
~didn’t know where the units were. 1In rétrospect, and from what I
know there was a company of Atlacatl in the area, I believé,' and

the rest of the battalion was out of the city and I think he

mentioned the both things. And then that night...

C:. How late that night? Can you take any kind of guess about

how late? ' ' ‘_ -




B: It could be anywhere from midnight to one.
. After you had been to sleep?'

B: Yeah, when we stayed down in what we called the "mangito",
whlch is a separate camplex away from the Estado Mayor about 150
meters That’s where the radio station is, the pi:int plant, loud
speakers, the video etuff and all that things. Now, on one side
was a series of offices where the propaganda development things
work.. There were, at that time, the government had sent a bunch
of eormnunicatiors people and they had formed CIN, the ’Centro de
Informacion Nac1onal and they were staying, they had fax )
machines and all that k_md of stuff, and they were staylng and
pecple were, all other officers we_re staying and I felt obligated
to stay and I know that night, that night carlos and I, carlos

1ites, had taken I forget what they call them, their mattress
%\J L67’1. ety G (\"-'ft )/’Q.Ol_"' /E’ /

- and we were sleeping on the

floor, I can remembe; moving everything sa the door wouldn’t hit -

me when pecple opened, laying that down, getting inside my pancho

liner and M-16 and stuff lald dowy on the Floar nuw LQ e,

After ve’d gone to sleep, it was dark, but theva waa o 1lref feit

going on and when I drew a nap a little whille agau it was o olw
vicinity of the UGA, the firefight. It was golng on, it had qore
on sporadically. I think we’d fallen aslecp. It was dark ard X

would say it was around midnight.

C: You said the direction of the UCA firefight. I think before
y‘told me before that it was only in one direction, there was

no retum. Was that..




B: 'here was nothing coming out.

C: okay.

®

B: Now, there were some other little firefights around, but so
once in a while. Now from the UCA rounds were not goiﬁg to come
through the way we were, Sao in befween there was some running
arcusd., Bubt whers we ware aid oul sdveral 100 piters JU was
secure. The UCA from where we were wag ay, a9 the cress flies,

800 meters. '

C: And later on that evening, you had a \}isitor?

B: Yeah, late.rv on, Carlos and I, I believe, were iasleep and the |
door opened and there was some slimffling. around;mflt was Col.
‘les. When we stafted to get upl, he said no, just stay down.
there’s fighting going on, just stay down. It’s not here, but be
careful, whatever Then Carlos and I got up and moved agaiﬁst
the wall and we were sitting next to the wail, 'ﬁalked to him for

apout 5 or 10 minutes, he was, seemed pretty calm, you know, no

big deal, he just came to check, how you doing, didn’t say much..
C: Why do you think he was really there?

B: My feeling now is so we saw him.



C: As. an alibi?

_ Yeah, I guess because I nevey felt evely whsp § talhed to hiw
th the other stuff that he was 'iAJ"wolved, He slwaye told m
little things. .Different, you know, his impressions, and stutg
and I never thought he was involved in anything. I guess maybe
that’s one of the things that hurt so bad is that I always got
the impression that things had been handled. You know, I knew he
wasn’t goinc_j to be doing anything. So he’d go over and check it
out and then tell me. Yo;know; the meeting wiﬁ Berﬁvides,-
there’é going to be a h_it, looks like they want to go, well not a
hit, but looks like they’re going to clear thé UCA. He didn’t
seem to be very agitated. And then that night he came in just to

check con us.
‘ While the kiliings were going on?

B: Well, that was the timeframe. There was certainly shooting.

I can’t say when, I don’t know when the priests were
C: Wasn’t the shooting coming from the UCA?

B: It was that area. It was pretty intense, it wasn’t bang,
bang, bang. It sounded to me like someone was getting it on.
You know, there was, at least for a while ard then he left and I
guess it was the next morning, it would’ve been Friday, the word
got out, it was rumor, and kinda’ denied, and finally sometime
‘ that morning or whatever the word was out the Ellacuria, 5
Aoed (ess '

other priests, a wanan ard her child had been ~--c€Z-_LZiZ and
urdared,




C: Before this occurred, before the killings of the Jesuit
(;,0 luu qre

pgjests, to the best of your recollection, =-=-- +~—<—» you had

kwledge that it was going to happen beforehand?

B: I would say I was told that there’s, that people were looking
at géing into to the UCA, that the mllltary was looking to go
into the UCA and somethlng was going to be done. I can’t
nonestly tell you whether I believed it or if i put it down, if

Aviles told me in such a way but... Yeah, i knew, I kriow
2: And did you accept that as a necessary thing fcl_Jr the country?

33 My state of mind was such, I think, that I may not have saw
lt as a necesgary thing, but T understocd it, so, okay I know why
.. want to do this, They want to get these bastomis, o }qw,
'm sure they were thinking that, Whether or nok T was going to
save the country, whether it was a good thingi ¥ don't know 1 T
»ought that,. but I understocd tnat they ware yalig $o ga in, you
‘mow, if theywent in to do this. (-~

't Okay, earlier we discussed not telling the United States.

hy did you not tell the United States authorities?

) AL that time, I don’t remember knowing it to be perfectly
rue. Okay, there were two times when I reéliy, when I really
new something. After it had happened and in my earlier
\'ments I had several feelings. One, whenever Aviles told

e anything, I felt an intense loyalty to him.

[




C: To Col. Aviles?

B..‘zes., a kay thing 1 gpeclal Forcos anyway aiky fh'a apgratned
from the start is that you bylld a rapporf. And 7 gat close with.

him. you know, wa had peracial balka, Wo fiad pruicosjonst Vel

and I implicitly trusted him, ¥ truly feis, sven aiiec i;;_ut
working with him for only a few weeks in Junc and July, that he
was the finest coronel I had ever served under or worked with.
I never felt like his advisor‘;\I just felt like part ot his

staff. And I could say things and he’d take my ideas and was

real good about it and he would tell me other things. He would
try, at different times, to talk to me about leisure shit and all
that kind of stuff.

,‘ou had a great deal of respect and loyalty to him?

3t At that time, I thought my feeling was that this is the guy'
vho will leave this vjob, get the First Brigade,y command, that’s
vhat T wanted him to have because that was the brigade in the

sity, he was nearer the heart of everything, he would come out of

‘hat brigade, this was my plan for him, although I couldn’t have
iffected it, he was going to take the First Brigade and then come

rack and be Chief of Staff and then be the Minister of Defense

ecause I figured this was the guy. You know, he knew how to
Teat the troops, he was hard gf charging, he was ambitious and L
hat would bubble up at different times, I didn’t like it, but he

;‘d to keep it in check, but I knew not only was he

rofessional, but he wanted to go places. So I kind of ignored

hat portion of his personality.



C: so you felt this loyalty, why else did you not tell US
officials? |

®

;3: I felt, in this case, I guess I was really trying to protect
El Saivador because I ﬁad knowledge, at least the rumor, that
this thing people were talking about doincd}fgnd I didn’t say L
anything with it. And when I was told later who did it, by Col.
Aviles, I felt that if that was past, I didn’t trust the American
goverrment. I thought they’d pull the rug oﬁt from urder the
country. |

C: You thought the American government would mess it up?
B: I thought they’d pull the rug out. _I thought they'd do wrong

t.he country. So by the simple fact that really some matter
(?) the

I didn’t see this, I don’t, I f.ruly don’t
believe or that I knew that this was going to happen . The fact
‘that I sat there and let it go. You know even when he said that
they were going in, I guess I had an idea but I never felt, maybe
I just didn’t understand, recognize, I mean again if I knew, I

can sit here now apd say I would’ve told, okay,
2t Told who?

3+ I would’ve told the goveryment, put: thop 4 doptt think T
e s : .

vouldy okay. I mean I was kird of test, ¥ wanbex to kil

) body, too. you know, I wanted to go cut and i?iglxt, but we

ouldn’t go out and fight? You know, I didn’t, but T understood




C: You felt a member of the Salvadoran ... And a loyalty there?

(examiner’s. questions garbled and mixed with Buckland’s statement)

.
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B I felt like I was a Salvadoran and so I didn’t say anything
because T flgured the govarpment waeudd pull the pug our from |
under tham, I 90*3 caught up bebwesn what was the right thing to

and the loyalty. You know, downtnere Joyalty is number ohe, -
here integrity’s nuwber one. And I switched, 1 gab inta a
1§ya1ty to Aviles and I didn’t see damage. You know, later wiwen
I found out it then went down.... And Col. Aviles told pe later,
a few weeks later, who had done it and I still sat on it becauce
I knew the people had Eo be punished, I knew there was no w:.ay‘

around it, that they had to éhop a coronel. ’

C: When did Col. Aviles tell you? When did you have another

meeting after the killings with him?

B: Sometime after, within a week or so, he said he had gone out
‘the vscene of the crime. And then gone to‘the SIU. And up
until that point, we had both been convinced the FMIN had done
it. - I thought. Maybe thls is what I was thmk_mg This is what
I remember thinking. And he said he felt at that time that it
was 50-50 that the military had done it. He felt the military
had responsibility. He may even have gone, he felt that he was
pretty sure that the military had done it. And then a few weeks
later is when he told me, it was on or about the 20th of
December, is when he told me that Col. Benavides had gone to Col.

Rivas and then that entire chain of events.,.

C: Which was?
B: C_olr. Benavides told Col. Rivas, the head of SIU, that "I did

it, what are you going to do to help me?" . Col. Rivas didn’t do




anything that I know of. Col. Lopez y Lopez, the C-1 at the
Estado Mayor, who had earlier been the SIU commander, I believe,
as well, went down to see Rivas for whatever reason. Rivas told
- .ol ‘Lopez y Lopez what Benavides had told him. Lopez y Lopez
told Aviles. Same stuff. Benavides had told Rivas "I did it.

what are you going to do to help me?" And Aviles told me. My

initial question was why don’t they arrest him. And he told me
because they can’t. We can’t arrest him until the investigation
is campleted. I bought it. I trusted the guy and I said who

else krows and he said just them and just us, just the guys he .

had mentionad and xﬁyself . A prelude to this information was to
_break just in case .of emarqency.rv Please don't say anythirg.

- Please don‘t sayfanym.i]ig. Tbis is not a Salvaderan officer
coronel to an Anerican major, it’s Carlos to Erlo,

-

‘ Excuse me, what does "break in case of emergency men?

B: He liked to use American expressions and sometimes he doesn’t
use them very correctly, but he tried to put them into his talk
and during that conversation either right then or later it was

very evident to me that the "break in case of emergency" was two

things. If the people who did it, who said they had done it,
Benavides, the family was not brought to justice, then I needed

to say something or at least corroborate with Aviles, somehow get

- that truth out. And number two, if Aviles was killed, dead for
knowing this, then the story wouldn’t go, that I should step in
and say something. He also told me, not that Col. Benavides had

‘aid this, but just told me, I guess I didn’t understand how
Benayides could’/ve done the killings, you know who was with him

they must’/ve have asked him, you know, how did he do this.



You’re telliyg me that the wenbers




of the Grupo Operaciones Especiales, GOE, out of ;:he Inmediate
Reaction Battalion called the Atlacatl led by Lt. members of that
blatoon had done ‘the actual killing. And they had been there
‘cause they had- been during the offensive there were different T e
areas where troops had stayed and the Escuela Militar was one of

the areas where the troops had been billeted. Different units

were in there and the GOE was working out of the Escuela Militar
and those were the guys that pulled the trigger. Whoever this
lieutenant was,

C: You e.xplained why ybur prior knowledqe of the event or what;

was going to happen, why you did not actvlﬁa s mil ‘tar‘,f
 personnel, why, after you aqain were tuld after thts fact who did
it, why did you not then tell who did it or why did you not: then
advise US military personnel? S |
. .
B: What he told me. Okay T asked and it seemed pretty clear cut
after we got the information and now. its just a matter of putting
the ‘facts together, We got these gu.ys- okay. That was my general
impression. And I said, does Col. Ponce know and he said I don’t
know. I think so. I would think Col.- Rivas or Col. Lopez y Lopez
~would tell him. It’s not my place, but he needs to know. Okay,
and I figured he’d tell him. So he’d know Now we know the
stuff, the SIU knows the stuff, Rivas is had to have been shown

(shown or shoved ?) by ILopez y lopez because now he’s told ILopez

Y Lopez, who I think actually at that time working in support,

'now he moved down to work with Rivas and I was, and this is, I
ow this brobably doesn’t make sense, but although I understood
Y they go in and kill people, I also knew that justice had to -

be served and they had to go and take care of it. And I also



knew psychologically, public relations. or whatevel", soncbody up
the chain had to take a fall. Benavides had already said that he
had done it. I mean I would hope that anybody at the head the

‘u would: know where to start: looking, so I -felt .confident,

nunber 1, justice will be served and, number 2, Col. Aviles all

but begged me not to say anyttmxg before he told me.

C: So out of your loyalty to Col. Aviles and the fact that you

felt that they would do the right thing, that you did not tell US

military personnel? : .

B: Absolutely. I also have a fear that now that the military
- was responsible it would be damming. You know, the congress
- would cut off aid or scmething because it was...

-

. So who were you trying to protect El Salvador?

B: Yeali, not because he’d done... Not to let them gét avay with

it.
C: But to save the country.

B: Right. I can honestly say that you can take the top five
classes of officers and just give them some money and send them
scmewhere. I mean I don’t want them to stay. More than I want
the pecple there to live okay. You know, I don’t want the

country to fall.

C: Now, this killing was November 16, 1989. How many days after

was it before Col. Aviles told you this or confirmed things again

pi
i
13




for you?

LA




B: When he told me actually was a month.
|ii A month. When was that?

B: 20 december.

C: 20 december?

B: Is when he told me what I just told you.

C: After this, did you have occasion to write your sister?
B: .'Yeah.

C: What did you write in a letter to your sister?

‘ is your sister by the way?
B:

My sister’s name is Carol.

C: Carol?

3 Carol Buckland,

Who does she work for?

! CNN.

.:NN hews?

Yeah, she Writes the news.

So on the 20th, he told me and



within a day I think I called her and said listen, I’ve been told
this. This is brother to sister. It wasn’t

C: It was within a-day after the fact when Aviles told you?
B: Yeah, I called her.

Ct You called her? From where?

o ‘ : ' .
B:  From my hiouse. Which in petruspect was probably stupld, 1
really started gettiné paranoid that ‘evaxythlm was bugged, jot
by the government or some’ching, but by the shonta ra. T dop't
know. I didn’t even know who all was in there,

C: What did you tell her?

B: Well, I said that I was told by reliable sources or whatever,
that Col. Benavides was the head, you know, guy and guys from the
GOE, from the Atlacatl lead by a lieutenant. T said that’s all I
really know. Then I said don’t téll any of this in case the gquy
that told me or I said col. Aviles, one or t‘hevother, she knew
vho is was, dies and I die‘. That I want truth to come out, I
veant justice to be served. | I said this doesn’t mean take this
ind go to the press. Actually, don’t say anything now, but don’t
jo the to press. Just sit on this  If I die...I think I said at
hat time you’ll know the right thing to do. she said well I
lon’t know> who Benavides is.A What’s his whole name. I said I

.,t know and I said I‘11 write you a letter and sort it out for
ou specifically.




C: what day did you write this loetoe?

—




B: I wrote the letter on Christmas day.

'. Christmas, 19897

B: Yeah, I was in the Estado Mayor. This was really weighing on
e. My family was in the United States and I had duty and I
wrote her a letter and said here is the information I told you
I’d send you. fThen I gave her Benavides full name; I explamed
what the GOE was, what the Atlacatl was and that some number of
soldiers who were led by a lleutenant whose name I st111 don’t

know, had done it. Remember that I really care for this country,
I think I wrote,

C:  You mean El Salvador? ST

B: Yeah, and that I wanted the right thing done, you know. ' co
=0 the MIIGP. See, what I didn’t want to happen was to watch
hese guys Cover it up and try to get away with it. wWhich I
lldn’t want them to., aAnd then have the press get in in such a

ay that the cc;ngress reacts and the guys had lied and they

crewed themselves. 8o, what I was hoping, if I djeq a4l Col,

viles dieq A nething waa o we, aid thia Ls | Gidatt ening,

1. Aviles wagn’t; dodig anything oty Flons Jusds baaf Ak s

mething in confidence and that T wanted her to call MITGP amd,

think I wrote this, to call MIILGP and to talk to MIIGP about
e information. |

*at’s MILGP?

That /e +an o




| advisors basically down there It’s a permanent ass.sigmaent. They
handle all the money, the accounts, and stuff like that and then
ey coordinate. with the Sal':vadoran staff. It’s a part of the
issy it’s part of what they call the Country Team
essentially. and, I think, if I didn’t write this, I told her to
go MILGP, force them, and pass it that way and make sure that
justice was served and lets not screw the country because sane |
pecple do what was essentially g stupld thing., Yoy knens, oo 1
bad, in anybody’s eyes, even.good of bad i py eysd, wieisaver,
get rid of these_ guys That ~eeewemsocwmeoee FEaLly s Sy
thenﬁelves. And then she said ckay. I also télf’ her that T
cared a lot for her and she’s a good pemon and sLuLL, ang we'un
not very affectlonate 4 but I told her that becatizs we wure
starting to worry that I was gqmg to get hurt..
t.At what point in time did you come forward to US military

personnel?

B: Samewhere after that I had asked Col. Aviles what was up. He
bad told me that a lieutenant was being polygraphed and was
fl\hki:)g.' He had flunked 2 or 3 times. Nothing had happened
with Benavides. I asked him if Col. Ponce knew. Col Ponce, he
said, I don’t know, I don’t think so. I don’t know who knows and
~hat 1f the highers up ordered it. So there was a twist: ‘dxere, a
change. He was was worried, it seemed. He didn’t want to tellr
nybody. Everything just kept eating and eating and eating at me
>ecause I knew I had an cbligation as a U.S. Army officer and as
ican to pass this and I sat on it. And I failed to do my
ty, :m any case. So on the 2nd of January, Col. Hunter, for

‘ane reason, God, had the occasion to walk up into my office and I




asked my secretary to leava, I knew this wae sensjcive, pa chut
the door, He was kind of like what‘s qoing on sl i Euid TETU T
‘ really worried . See, this js why it's, thin peally hu{t~

. ——— of the things I‘ve said before, you know, so I told him, i
told him exactly what I‘ve told you although for those first 2
meetings, because I just didn’t remember and I didn’t want him to
tell anybody. I just wanted to tell him, I didn’t want to betray
my loyalty. I didn’t want to betray Col. Aviles’ trust.

' C: So you’re still obviously loyal to the El Salvadorans?

B.:‘ It’s killing me. It’s killing me. I felt, I can.rv’rt sﬁand,it
but - it’s was true emotion. Ahd I was really strucjgling and
once I told him, I felt as if I had really betrayed Col. Aviles.
id, are you gomg to tell anyone. He .,ald I have to tell

Col. Menjlvar. Ard I felt bad, but I understood and I knew that
that was the right thing to do. He told col. Menjivar. Not too
much else héppened. of course, as the day went on I felt bad, I
felt like I had betrayed Col Aviles. Ard then I had gone home,
I had c:hanged, I was in my civilian clothes in the house and the
phone rang. It was -Steve' Donahoo, who is a major and works in
the Defense Attache Office. He spends a lot of time in the
Estadb Mayor. He was in, I think, Col.‘Ponce's office and said
you need to report to Col. Ponce’s .office right now and I knew

what it was, And I was an instant basket case. I felt, I

because I don’t feel comfortabl& wltn u.m pmt ¢ W fhds aLu £y




didn’t know, then I didn’t know what I had opened, I didn’t know

thatwasup. So I came in and rather than going right into
ere. Before I left, Col. Hunter called and said be advised

1. Menjivar is talking to Col. Ponce, Col. Menjivar is the =
'MILGP cammander, American, Col. Ponce was Chief of Staff of their

: army, Salvador. He said Col. Menjivar is talking to Col. Ponce

| and you’re probably going to be called in. I said I know, I just
got ca'lled'and I'mon my way. I got into his office, he called

" me from hame, I got into his office, walked in, said what’s up to
Col. Gi;haoni,_ who was the duty officer that night, ‘Col. Hunter
said stay here, he’s on his way in. He came in within 30 minutes

~or so. Col Hunter and I went into Col. Ponce’s. office. We were

toldtositdawnmﬁaswe satdowntomyleft trontwasCol

| Aviles, di.rectly to my front across the coffee table was Col.
Ponce and to my right on the sofa wastamce Elmore, who is an

'\e.rican politicql officer, Col. Menjivar and Col. Hunter. Col.

 Ponca dossn't speak loud and he speaks kind of & mim H;umsh.
so he aaid sanething and we began. Basically, {b waa whab's
going on, who said what. The first guy to speak was Col., ‘
Aviles. I was shook at this POk, HHB guy wes The yrek g
vanted to see and I just felt terrible, About fiind wis Fhai
anything else.

C: You felt terrible about the betrayal to Col. Aviles?-




B: Because I thought everything was still ... and I still

ought that jusﬁice was still going to be served somehow. Col.
viies sald that we had spoken akout the Jesuits in general
terms, but the pasic '.feé_lim stil]l was that the FMIN, the ammy or
same extreme right-winged group had done 1, bub that/s all

anybody knew. You know, even that was way off fiam what we ju!
tal}(al amuto sseavanye NI thilt ola D.L{-\\;ﬂic.:&i” lw“bi E'!ll-)” (‘,"‘4 s

other stuff about the... he told wme wha did i,

C: Okay

'B: T wasn’t really listening to the Spanish that vell, didn’t
understand it that well, but T knew I’d just been called a liar.
so I asked Col. Menjivar, I said, sirj can I spéak to you

"ivately for a minute. I wanted to make sure I’d just been
called a liar. He said no, we’re here, this is open, go. -
speék. I said okay, I'm gding to speak English. I want to make
sure that nobody misuhderstands.whét I'm saying and I took it

from the meeting when we were in his office and he said Col.

Benavides "da da da da." I did everything in the world I could
to cover Col. Aviles. 'The fact that he believed that Col. Ponors
knew and we both knew justice would be served, we were so proud

of the SIU and all that kind of stuff. I sat there like there

DAL T la el

were scme thousand buffalos sitting on me, I just felt like




-agitated and I told him it locked like a thundar cloud has hit.
You know, his eyes were bulging, he was agitated, he was Jumping

‘mund in his chair. I couldn’t even look at him. I’m still .
_»-feelmg bad. Ool Ponce said something, I don’t know what it “

was, I remember, maybe Col. Menjivar talked, I don’t know. Then

; he looked at me and he said "donde y cuando?”, "where and when?"

and that quickly (he snapped his finger) I said "en su oficina",

; ~ Min hlS offlce" "hace dos semanas", "about 2 weeks ago." And
'thatwasit thatwasmyanswer, IdJ.dn'tevenhavetothi:ﬂc I
 remember pretty clearly. And then he locked at me! He's got
. these réal soft eyes. It’s hard to explain but he’s almost kind

»ofateddybearmawaywhenyoulookathlm He'snomallya

ve.rysoftandkmdofagentle lookmgguy Andwesatthereand
'._looked at each other, like I‘m locking at you, with no blinking,
no breaking contact, like this, not fard, 15 to 30 seconds, just
‘like this. Because samewhere in there I wanted to say “right
now, I know I can say 2 things, I’'m lying or I'm telling the
: truth" Anr.i I was angry, then I was angry because Aviles had
" given me this information,” it was critical and then he denied it

and I was flapping in the wind. I wanted to say one of those two

- things and then just keep my mouth shut and just looked at
- Ponce, And then I backed off looking at him, and I wasn’t
o attadcim him, T was just wanted to say "look, look, look inside,

i
[
=

look inﬁide, lock inside" axxi.he said okay, you know, and Col.

" Hanter, wysa}t and Janice left, A danice said Vyou did the
:_riqht thirg, don't: WarTy bk g

BTy LS

...C‘ Did you fee] batyayed by Col, Aviles?

B: I felt campletely petrayed, At that t‘-imﬂn 1 was allese ToonGRESSMAN JOHN JOSEPH
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still, I felt worse. I have to turn my emotions after a while, I

felt bad. That’s when I felt the worse. You know, that I’d

é.myed him.




C: Did you make a lot of sacritices to qo to E} salvador ars
help that govenumwit? ' '
B: Yeah, I mean the major ope was the fuchk Hhak T'/ve gab 3 e L
" sons and I miss them. I miss them today. You know, T came

hame. I was there in June and July. And I came back in July arnd

I stopped at my parents. They live in Miami. I stopped for the
night. and they showed me a picture. There was a child - in a
stroller and 2 bigger boys. The two bigger boys were Andrew and

Brian, they’re my 3 and 5 year olds. I didn’t know who the third

boy was. It was'my own yourgest son. Because he had grown up
- that muchmtwo months and I wasn’t there. I went down this .
time. I was goniev for 3 Vmonths and he’s blosscmed that much

more. I‘m a father and I‘'m not there. I thought I could save

‘the.world. 'Ihought I had all the answers.
C: You thought you could save El1 Salvador?

B: Sure, I was going to be Lawrence of Arabia, you know, Eric of

El Sa_lvadof.

C: That’s why you made those sacrifices, to help that country?

B: I thought I could go down and by saving, by helping El
Salvador I could keep this stuff from ever getting to our
country. And when my boys were old enough they could join the
amy if they wanted to, but they wouldn’t have to.

C: 1t really bothered you ﬁmt you were betrayed by them after |

you were trying to help them?



'B: It breaks my heart because I realize that I don’t know how
p or how wide ﬂlis things goes, I don’t know how deep or how -
i::e this goes, but somebody’s dirty. You know, I knew they
hinted, at a minimm to me, I had knowledge that they were goirxg

to go in. I think that we’ve determined that.

C: Yes.

'~ B: But they did it. He told me. You know, like I said. And

then denied it. Samething else was going on. I knew it was a
political thing, too. They’re play'ing games, they not oﬁly had
to go kill people, ‘then ﬁ;éy have to do something Wit_hv it. Then
they just had to throw me in the middle. You know, to tell me, I
don’t know what he wanted me to do, I don’t know what he expectcd
.to do., I don’t know why he was jerking me around You know,
like I said, he threw me little things. But I was used. I don’t
Kknow how. - There was a plot in there somewhere and I was in there
samevhere. and I was samebody’s card. I was, Aviles’ card, ‘I

think. He had an alibi that night because we saw him. and he

also tald me I was thers on Benavides - I had doupt about
Benavides, And I think had I not epoiton Ik would havis brokes
another way and I somehow would keen 1 thers doing the sane

stuff again as I‘m doing now which he could prolably give a shit

less about. And they either would‘ve swept the tandona away or
something. They would’ve opened up some doors for Aviles and his
boys. That’s all that I can think that it was. And 1n the erd,
Y_killed six priests, you know, I don’t evén care what thelr
political preferences where, but they killed them, they were

tools. He wasn’t even that I don’t think on vengeance. I can



understand somebody going nuts, but I can’t ,Luxden.stand just

killing them to do samething with them.




C: Does it bother you that it aldn’t bother yug wi the tlne that

you knew they were going to kill them?

Q T don’t know why, I‘m humane. priests (?). peoplo laugh ot
me now, but 3 years ago or something in Special Warfare Center,

guys will verify this story, I called the Pentagon, I wanted to

be a chaplain.

C: Do you feel that I was because of your loyalty to El Salvador
that made you overlook those killings or to accept those killifrgs?
Do you feel your loyalty got in the way and that’s why you .

accepted them when you normally would not?

B: I got cadéht up in the cbmtry,. you know. We’re at war, who
understands better than us, we’re here, we’re at the front,r you
.‘1ow, at the cutting edge. So I know I can see, I can look into

their hearts. That’s bullshit. There I was, I was out there, I

" was out there.

C: You were prepared to ar\lythmg you had to for El Salvador? To

help that country?

B: It was more to the point that I wasn’t physically going to do

stuff, you know. We had our weapons to protect ourselves, but I

wasn’t about to go out and run ops.

C: No, I understand.

B: Hut T weap in the talklng sense, 149 P;‘L..Lu':ﬂzi. § Wkl ve Kexpte

my mouth shut if 3 thought it waa reasopable AN appoy ey from



what I knew about this and didn’t go running' to tell anybody
either before when it was inuendos at the worse if not more and
after what I was told I didn’t say squat. And it’s because I

g&s I thought I knew, you know, I knew better.

2: For the record, my nane is Special Agent Paul H. Cully and I

corducted this interview as a sunmary of the facts that have been

oresented by Major Buckland during our interviews in the last two

jays. Major Buckland, have you voluntarily provided this

information out of yoﬁfcooperation .in the last 2 days?
3: Yes,

>t Is this lnfom\atlon and these facts true to the best of your

-ecollectlon at thJ..., tJ.me" -

3 yes.

-

:' Is there anything else thst you want to say?

i Yeah, I'm real sorry if anything I‘ve done has caused
omething worse to happen. ' I mean, if T could havn abopped, {f
‘d said samething befq:;e, had I taken it a-;;.ar;llzmmi‘f oF 1i L1
een. off or whatever ny problom was, 1§ g i Vit aay flie
ay I was told and said something and had the guts at that paint
r whatever or I hadn’t been so naive. Now maybe trying not to
urt the country, I‘’ve hurt the country.

Anythlnq else?

w
o




s The time now is approximately 2:11 p.m. and this is the

ginat‘ion of this summary interview. -Thank you.
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s Press Advisory
MOAKLEY‘TO VISIT EL SALVADOR

WILE'DELIVER MAJOR SPEECH AT U.C.A.

Washington, D.C. --- U.S. Congressman Joe Moakley (D-Mass.),
announced today that he will visit E1 Salvador on June 28 - July 2;
continuing efforts to monitor the Salvadoran Government’s
investigation into the November 16, 1989 murders of six Jesuit
priests and two women at the University of Central America (U.C.A.)
in Ssan Salvador. Shortly after the murders, Speaker Tom Foley
appointed Moakley to chair a special task force comprised of 19

- Members of the U.S. House of Representatives to follow events in“El
"~ Salvador. ' ' -

: Moakley has accepted an invitation by the Jesuits in El

- Salvador to deliver a major address at the University of Central
America in San Salvador on Monday, July 1 at 5pm (El Salvador time).
Moakley will speak on the status of the Jesuits’ case and the
prospects for peace in El1l Salvador.
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